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Pán starosta, pred niekoľ ký
mi týždňami sme oslávili začia
tok nového kalendárneho roka 
a  vydávame aj prvé číslo Láb
skych novín. Čo očakávate od 
tohto roku a aké problémy vás 
hneď na začiatku prekvapili?

od začiatku nového roka pra
cujeme na projektoch, ktoré spra
via našu obec lepším miestom na 
bývanie – ako napríklad prístavba 
škôlky, ktorá je už skoro hotová,  
a prístavba školy, ktorá sa už čo
skoro rozbehne. snažíme sa tiež 
riešiť otázku kanalizácie. V súčas
nosti prebieha výber dodávateľa 
projektovej dokumentácie, pre
tože pôvodná dokumentácia ne
vyhovuje súčasným technickým 
normám. Ale to nie je všetko, má
me pred sebou veľa ďalších dob
rých vecí. síce nás čaká veľa práce 
a mnohé výzvy, no teším sa na to.

Hladinu verejnej mienky však 
aktuálne rozbúrila informácia 
o plánovanej strelnici.

Viem, že téma strelnice vzbu
dila veľa emócií. Zo svojej pozície 
však nebudem hovoriť len to, čo 
je populárne, bez ohľadu na reali
tu. Ako obec musíme postupovať 
v súlade so zákonom, pričom mu

síme zohľadniť aj možné budúce 
scenáre, ktoré by mohli vyplynúť 
z našich rozhodnutí.

Informovali sme o tomto záme  
re s predstihom, aj keď zo stra ny 
investora nebolo ešte nič oficiálne 
podané. konali sme aj proaktívne 
a  v  súčasnosti máme stanovisko, 
že takýto zámer in ves tora nie je 
v  súlade s  aktuálnym územným 
plánom.  Rozumiem,  že  niekto
rých moh li informácie, ktoré ko
lovali medzi ľuďmi, vystrašiť. Ve
rím však, že po poslednom zastu

piteľstve je každému jasné, že ne
podporím žiadne projekty, ktoré 
by mali negatívne ovplyvniť býva
nie v našej obci. Chcem všetkých 
ubezpečiť, že mojou prioritou je 
obec zveľaďovať a  tiež zlepšovať 
kvalitu nášho prostredia, v  kto
rom spoločne žijeme.

Aký je postup, keď nejaký in
vestor má záujem v obci čosi ro
biť?

keď má niekto záujem investo
vať do našej obce, je tu jasný po

Na slovíčko, pán starosta Milí spoluobčania, 
sestry a bratia,

za posledné roky sa naša far
nosť požehnane rozrastá. Ako 
duchovný správca pozývam aj  
nových občanov do nášho far
ského spoločenstva. Pôstne ob
do bie s výzvou „Hľa teraz je 
milostivý čas, teraz je čas spá
sy” dáva príležitosť aj na nový 
život s Bo hom. Brány Božieho 
príbytku sú otvorené, nebo je 
otvorené. Ježiš vás  očakáva.

Lukáš Šlosár, 
duchovný správca farnosti

Pozrime sa najskôr na príj
movú časť. Najväčšiu časť z bež
ných príjmov obce tvoria podie
lové dane. Vieme jednoducho 
vy svetliť ako to funguje?

Podielové dane sú príjmy, ktoré 
štát vyberie na dani z príjmu fy
zických osôb. Z tejto sumy potom 
štát rozdelí približne 30 % samo
správnym krajom a zvyšných 70 % 
mestám a obciam. kľúč, podľa 
ktorého sa tieto dane rozdeľujú 
jednotlivým obciam, je pomerne 

Pokračovanie na 2. strane
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 Peniaze, peníze a peňeži
O rozpočte panuje všeobecná mienka, že je to dôležitý dokument. 
Avšak keď si pozrieme samotný materiál, ktorý schválilo zastupi
teľstvo, veľ kú chuť na čítanie 25 strán zaplnených číslami nemá 
me. Akosi sa nám vkrádajú do mysle slová: „Z tých čísel sa ne
najeme!” Rozpočet obce je naozaj dôležitý zákon, ktorým sa musí 
obec riadiť, a preto si vyžaduje skutočnú pozornosť. Môže poro
zumieť číslam a tabuľ kám zrozumiteľne aj obyčajný človek? Veď 
nie sme všetci ekonómovia ani účtovníci. Preto sme sa pokúsili 
v tomto článku požiadať zástupcu starostu Mgr. Michala Paláta, 
aby nám skúsil jednoducho odpovedať na naše otázky. Sme pre
svedčení, že o  tejto téme možno hovoriť otvorene, jednoducho 
a zrozumiteľne pre všetkých. Veď peniaze obce sú naše spoločné 
peniaze a máme nielen právo, ale aj povinnosť rozhodovať o spô
sobe ich použitia.
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komplikovaný, ale záleží hlavne na 
tom, koľko ľudí v nich žije s trva
lým pobytom. Alebo inak, každý 
pracujúci obyvateľ s trvalým po 
 bytom v našej obci prispieva kaž
dý mesiac do obecného rozpočtu 
sumou približne 70 €.

Podľa aktuálnej prognózy Mi
nisterstva financií by obec mala  
v roku 2024 dostať z podielových 
daní takmer 900 000 €. k tomu sa 
ešte pripočíta asi 85 000 € z da
ne z príjmu právnických osôb, čo 
sú podnikatelia, kto rí majú sídlo  
v našej obci.

Príjmy, ktoré priamo určuje 
obec (miestne dane a poplatky), 
boli tento rok občanom dosť 
podstatne zvýšené. Ktoré dane 
a poplatky sa zvyšovali najviac?

Zvýšenie miestnych daní a po
platkov sa najvýraznejšie týka da
ne z nehnuteľnosti a poplatku za 
komunálny odpad. Daň z nehnu
teľnosti bola zvýšená v priemere 
o 80 %, čo môže na prvý pohľad 
pôsobiť alarmujúco. Avšak v po
rovnaní ostatnými daňami je daň 
z  nehnuteľnosti relatívne nízka,  
v absolútnych číslach predstavuje  
toto zvýšenie pre väčšinu domác
ností len desiatky eur ročne. na
vy še obec poskytuje možnosť zís
kať zníženie dane o 50 % osobám 
starším ako 65 rokov, osobám,  
v hmotnej núdzi a osobám s ťaž
kým zdravotným postihnutím.

Poplatok za komunálny odpad 
sa zvýšil primárne kvôli nárastu  
nákladov na jeho spracovanie, kto
ré si účtuje spoločnosť FCC slo

vensko. Dôležité je zdôrazniť, že  
obec nemôže vyberať vyššie po
platky, ako sú náklady spojené so 
zberom a likvidáciou odpadov.

Tieto rozhodnutia neboli jed
noduché, avšak veríme, že vytvá
rajú pevný základ pre stabilné fi
nancovanie obce, jej rozvoj a rea
lizáciu projektov, ktoré naša obec 
potrebuje. Zároveň našim cieľom 
bolo nastaviť financovanie obce 
tak, aby ďalšie zvyšovanie daní 
v  najbližších rokoch nebolo po
trebné.

Predpokladaný príjem z dane 
z nehnuteľnosti je pre obec vyš  
ší o 80 000 €. Bolo potrebné také 
podstatné navýšenie?

Vzhľadom na narastajúce 
finan čné výzvy, s ktorými sa stre
távajú samosprávy po celom slo
vensku, bolo navýšenie dane z ne  
hnuteľnosti nevyhnutné. Tento 
krok odráža širšiu situáciu, v kto
rej obce čelia skokovým zvýšením 
cien energií, prevádzkou mater
ských škôl a tiež neistote spôso

benej zmenami v štátnej politike.
V našom prípade len výdavky 

na energie stúpli medzi rokmi 
2022 a 2023 o takmer 100 000 €, 
čo prekračuje zvýšenie príjmov  
z dane z nehnuteľnosti.

V rozpočte na rok 2023 sú nad 
rámec plánu príjmy vo výške 
36 000 € z dotácií. Ako sa ich po 
darilo získať a  na čo sa využili?

Ide o dotácie, ktoré sa nám po
darilo získať tým, že sme vypraco
vali projekty, zapojili sa do výziev 

a boli sme úspešní. Takto sme pre 
obec získali dodatočné financie  
a vďaka nim sa nám podarilo v ob
ci zrealizovať viaceré potrebné re
konštrukcie. Vymenujem aspoň  
niektoré:

Rekonštrukcia  prečerpávacej  
stanice pre čoV (dotácia od na
dácie EPH/nafta): Výhody tejto 
rekonštrukcie sa prejavia hlavne  
z dlhodobého hľadiska. nielen vý 
razne nižšími nákladmi na údrž
bu, ale predovšetkým prínosom 
pre životné prostredie.

Vďaka finančným prostried
kom z Úradu vlády sme mohli zre 
 konštruovať a zlepšiť podmienky  
v Dome smút ku, čo poskytuje dô
stojnejšie prostre die pre občanov  
počas ťažkých chvíľ.

Dotácia získaná od Bratislav
ského samosprávneho kraja nám 
poskytla prostriedky na výmenu 
starých autobusových zastávok, 
ktoré boli už vo veľmi zlom stave. 
V pláne máme ešte ďalšie zlepše
nia okolia týchto zastávok, pri
čom berieme do úvahy aj návrhy 
a požiadavky od občanov. Medzi 
tieto plánované vylepšenia patrí  
aj inštalácia bočníc proti vetru.

stup. najprv sa stretneme, aby 
sme pochopili ich plány, a potom 
sa tieto informácie predstavia po
slancom a verejnosti.

Všetko posudzujeme s ohľa
dom na to, ako to ovplyvní našu 
obec, a rozhodujeme sa spoločne. 
Ak sú potrebné zmeny napríklad 
v územnom pláne, občania majú 
príležitosť vyjadriť svoje názory.  
otvorenie územného plánu nie je  
jednoduchá záležitosť, trvá nie
koľko mesiacov a musia sa k ne mu 
vyjadriť aj všetky dotknuté inš ti 
túcie, vrátane ochrany prírody. 

Zmenu územného plánu musí 
v  konečnom dôsledku schváliť 
obecné zastupiteľstvo. Až násled

ne sa prejde do fázy stavebného  
a územného konania. To sú zasa 
ďalšie procesy, do ktorých je 
mož né vstúpiť a ľudia majú mož
nosť dávať svoje pripomienky.

Každý investor má istú pred
stavu, s ktorou najprv obozna
muje starostu a poslancov. Bolo 
by vhodné, keby toto obozná
menie s investičným projektom 
bolo prezentované aj verejne. 
Plánuje sa niečo také?

samozrejme. V tomto, aj v kaž 
dom ďalšom prípade chcem, aby 
boli ľudia informovaní a zapojení 
do diskusie. Ihneď ako investor 
predloží oficiálne podklady k to
muto projektu, všetky budú zve
rejnené.

Obyvatelia si vo svojich poš
tových schránkach našli list, 
ktorý bol podpísaný iba ako 
„Vaši susedia”, uvádzal infor
mácie o zámere investora a po
zýval na obecné zastupiteľstvo, 
na ktorom sa ľudia mali dozve
dieť viac informácií. Pod listom 
nebol podpísaný nikto svojim 
menom, čo nám neumožnilo 
zistiť, s kým sa vlastne rozprá
vame. Aký význam má pre vás 
občianska iniciatíva v procese 
smerovania obce a ako vnímate 
potrebu otvorenej komunikácie 
a osobnej zodpovednosti v rám
ci tejto spoluúčasti?

Verím, že keď sa budeme roz
právať a počúvať jeden druhého, 

budeme lepšie prekonávať aj ta
kéto výzvy a vytvárať lepšiu bu
dúcnosť pre našu obec. Je dôle
ži té, aby sa každý, kto má názor 
ale bo informácie, ktoré môžu 
prispieť k rozvoju obce, zapojil 
do diania. Vážim si občiansku 
inicia tívu a aktívne zapojenie, no 
záro veň si myslím, že otvorenosť 
a  vzájomná dôvera by mali ísť 
ruka v ruke s touto spoluúčasťou. 
Anony mita môže byť niekedy 
prekážkou skutočnej komuniká
cie. Preto pozývam všetkých, aby 
v budúcnosti prišli osobne, vy  
jadrili svoje názory a prispeli k to  
mu, aby bola naša obec mies tom, 
kde sa nám všetkým dobre žije. 
len spolu môžeme dosiahnuť 
veľ ké veci.

Marián Kečkéš

Na slovíčko, pán starosta

Dokončenie z 1. strany

 Peniaze, peníze a peňeži

Dokončenie z 1. strany

SAMOSPRÁVA
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Teraz prejdime k  výdavkovej 
časti. Každého obyvateľa Lábu 
zaujíma ako a  čo sa bude platiť 
z rozpočtu. Na rok 2024 sa plá
nuje vysoká čiastka na investície 
vo výške 2,2 mil. €. Čo sa z toho 
v obci urobí a  je reálne, aby ich 
obec aj získala?

najväčšiu časť z plánovaných 
investícií na rok 2024 tvoria do
tácie, ktoré boli úspešne získané 
z Plánu obnovy, konkrétne z vý
ziev Ministerstva školstva, výsku
mu,  vývoja  a mládeže SR. Tieto 
zdroje sú určené na prístavbu ma
terskej školy (270 000 €) a rozší
renie základnej školy (1,5 milió
na €), čo sú kľúčové projekty pre 
zlepšenie vzdelávacieho prostre
dia a infraštruktúry v našej obci.

Prístavba materskej školy sa 
po maly dokončuje a podľa plánov 
by už od septembra mala poskyt
núť priestor pre prvých škôlkarov.

Rozšírenie základnej školy, kto- 
 ré sa začne realizovať v najbližších 
mesiacoch, prinesie šesť nových 
tried a modernú jedáleň s kuchy
ňou, čo poskytne našim školákom 
lepšie vzdelávacie prostredie a po
hodlie. Po dlhých rokoch už nebu  
dú musieť na obed prechádzať pe
ši cez polovicu obce do súčasnej 
jedálne.

Chodníky v  obci sú dlhodo
bo problematická téma. V tom
to roku je naplánovaných skoro 
80  000 € na ich rekonštrukciu 
a výstavbu. Ktoré časti Lábu sa 
môžu tešiť, že sa im uľahčí po
hyb s deťmi a kočíkmi po opra
vených nových chodníkoch?

V tomto roku sme naplánovali 
aj rekonštrukciu chodníkov, aby 
sme riešili dlhodobo problematic
kú situáciu a zlepšili prístupnosť 
a bezpečnosť pre všetkých oby
vateľov, najmä pre rodiny s deť 
mi a kočíkmi. Plány zahŕňajú 
kom plexnú rekonštrukciu úsekov  
chodníka na Hlavnej ulici, kde je 
rekonštrukcia najviac potrebná.

Obec každý rok prideľuje 
z vlastných zdrojov dotácie via
cerým organizáciám, ktoré pô
sobia v Lábe. Ktoré organizácie 
budú podporené tento rok?

obec každoročne podporuje 
miestne organizácie, ktorých čin
nosti sú vo verejnom záujme ale
bo v prospech rozvoja obce. Tento 
rok sme sa rozhodli poskytnúť fi
nančnú podporu všetkým organi
záciám, ktoré si o to požiadali:

oŠk láb dostane dotáciu 
18 000 €. Tieto prostriedky môžu 
použiť na zabezpečenie činnosti 
klubu, rozvoj seniorského a najmä 

mládežníckeho futbalu, ktorý má 
v našej obci dlhú tradíciu. Jedno
ta dôchodcov, ktorá má vy še 120 
členov, bude podporená sumou 
2 000 €. obvodná organizácia 
slovenského rybárskeho zväzu 
dostane tiež 2 000 € na podpo
ru športového rybolovu a najmä 
ochranu rýb a vodných plôch 
Pieskovňa a osmička. Move & 
Think – združenie zamerané na 
rozvoj pohybových schopností  
predovšetkým pre deti do 11 ro
kov podporíme sumou 1 500 €.

sú to sumy, s ktorými asi žiad
na organizácia nebude úplne spo
kojná, ale dúfame, že im pomôžu 
v ich činnostiach. okrem dotácií 
si všetky organizácie zaslúžia aj 
naše poďakovanie a  uznanie za 
ich prínos pre našu obec.

Okrem Jednoty dôchodcov 
sú to všetko organizácie, ktoré 
sa venujú športu. Podporujeme 
v obci okrem športu aj kultúru?

Pre tento rok sme na podporu 
kultúrnych aktivít a projektov vy
členili sumu 7 600 €. Hoci uzná
vame, že kultúra by si zaslúžila 
ešte väčšiu finančnú podporu, je 
dôležité poznamenať, že opro
ti predchádzajúcim rokom sme 
dosiahli predsa len pokrok – po
darilo sa nám financie určené na 
kultúru zvýšiť o viac ako 2 500 €. 

Do budúcnosti budeme usilo
vať o ešte väčšiu podporu kultú
ry v našej obci. Budeme sa snažiť 
vytvoriť bohatší kultúrny život 
pre všetkých obyvateľov – zara
dením aj nových kultúrnych ak
cií. Minulý rok sa nám podarilo 
zorganizovať prvý ročník láb
skeho junáka, tento rok plánuje
me napríklad v lete mini hudob
ný festival pre mladých alebo via
nočný koncert. Veríme, že aj tie 
to kroky prispejú k rozvoju kul
túry a obohatia spoločenský život 
v našej obci.

Sociálne služby nemajú nikdy 
dostatok zdrojov, to každý vie. 
V rozpočte sa však našlo 5 000 €  
pre našich dôchodcov, aby sa 
mohol vybudovať bezbariérový 
vstup do klubu dôchodcov. Počí
ta sa ešte s nejakými inými služ
bami v sociálnej oblasti?

V našom rozpočte je pre sociál
ne služby vyčlenená samostatná 
kapitola, v rámci ktorej plánujeme 
zrekonštruovať bezbariérový prí
stup nielen do klubu dôchodcov, 
ale aj na poštu a do lekárne. Rea-
gujeme tým na požiadavky ľudí, 
keďže súčasný prístup neumož
ňuje, aby sa ľudia, ktorí to potre
bujú, dokázali po ňom pohybovať 
samostatne. okrem toho je fi
nancované hlav ne stravovanie 
dôchodcov a mo nitorovacie ná
ramkové hodinky určené najmä 
pre ľudí vo vysokom veku, ktoré 
pomáhajú monitorovať zdravot
ný stav týchto ľudí v domácom 
prostredí.

Uvedomujeme si, že sociálne 
služby sú oblasťou, kde je vždy 
priestor na zlepšenie a rozširova
nie podpory. Preto chceme vyjad
riť našu vďaku organizáciám ako 
Jednota dôchodcov a  slovenský 
červený kríž, ktoré v obci vykoná
vajú významnú prácu nielen v so
ciálnej sfére. Ich aktivity môžu byť  
veľkou inšpiráciou pri hľadaní ďal 
 ších možností ako pod poriť a zlep
šiť život občanov našej obce.

Výdavky na administratívu 
ob ce, čiže najmä energie, platy 
zamestnancov a  starostu nám 
vzrastú z  približne 270  000 € 
v roku 2023 na 324 000 € v tom  
to roku. Ako sa to prejaví?

Počet zamestnancov na obec
nom úrade zostáva približne rov
naký, ako tomu bolo aj v pred
chádzajúcich rokoch. Došlo však  
k po silneniu v niektorých kon
krétnych oblastiach. Posilnenie 

bolo potrebné napríklad na od
delení miestnych daní a poplat
kov s cieľom riešiť vysoké nedo
platky z minulých rokov.

Zvýšenie platov našich zamest
nancov odráža všeobecné zvýše
nie tabuľkových miezd v štátnej 
správe. okrem toho od decembra 
2023 pracuje na tretinový úväzok 
nová hlavná kontrolórka Ing. Da
na Jurenková, PhD. Jej príchod 
a plat sú v súlade so zákonom  
a predstavujú dôležitý krok k zvý
šeniu transparentnosti a efektív
nosti finančného riadenia obce.

Je dôležité zdôrazniť, že aj na
priek tomuto nárastu výdavkov na 
administratívu, naše výdavky po 
prepočítaní na jedného obyvateľa 
zostávajú medzi najnižšími v po
rovnaní s okolitými obcami. sna
ha je poskytovať občanom kva  
litné služby pri súčasnom udržia
vaní finančnej zodpovednosti.

Môžeme zhodnotiť, že roz
počet bol plánovaný na tento aj 
minulý rok ako vyrovnaný, čo sa 
aj podarilo nielen dodržať, ale 
skončili sme s prebytkom vyše 
100 000 €. Na čo budú finančné 
prostriedky využité?

Prebytok bude v  skutočnosti 
takmer 200 000 €. Tieto finan
cie budú presunuté do rezervné
ho fondu, v ktorom k 31. 12. 2023 
bude vyše 350 000 €. Tieto čísla 
budú ešte upresnené neskôr, keď 
bude zverejnený záverečný účet 
obce za rok 2023.

Rezervný fond je základným pi - 
lierom zodpovedného finančného 
riadenia a je nevyhnutný na udr
žanie finančnej stability a schop
nosti obce plánovať investičné 
projekty (ako sú aktuálne prístav
ba MŠ a Žs) a efektívne reago
vať aj na nepredvídateľné situácie 
v prípade väčších porúch, prírod
ných katastrof a podobne.

• • •
Záverom, ako redaktor, by 

som rád vyjadril uznanie za-
mestnancom obecného úradu za 
ich prácu na príprave podrobné-
ho tabuľkového rozpoč tu, ktorý 
prekračuje zákonom stanovené 
požiadavky a je verejne dostup-
ný každému. Takáto transpa-
rentnosť nie je v každej obci sa-
mozrejmosťou. Verím, že aj ten - 
to príspevok podnieti občanov, 
aby svojimi podnetmi pomáhali 
urobiť našu obec krajšou a  prí-
jemnejšou na bývanie.

 
RNDr. Marián Kečkéš 

a Ing. Michal Kečkéš

SAMOSPRÁVA
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Dňa 12. septembra 2023 bola 
naša jednotka vyslaná krajským 

operačným strediskom (kos) na 
pomoc, pri požiari vo vojenských 
lesoch, za diaľnicou pri kamen
nom Mlyne. osádka 1+3, vozid
lo T815, rozloha požiaru bola 

100x30 metrov. spolu z  troma 
vozidlami z  útvaru z  Malaciek, 

sme požiar zvládli za dve hodiny.
17. septembra 2023 ráno nás 

kos vyslalo na Topoľovú ulicu 
kde bola zatopená vodovodná 
šachta z dôvodu poruchy na ve

dení. Šachtu sme odčerpávali až 
do príchodu správcu vodovodnej 
siete v tejto oblasti.

Dňa 20. októbra 2023 nás po 
celodennom silnom vetre, ob

čania upozornili na nebezpečne 
nahnutý strom na Vŕšku. osádka 
1+3, vozidlo Iveco, motorová pí  
la a za 20 minút bolo po nebez
pečenstve.

9. novembra 2023 krátko po 
polnoci bol nahlásený požiar ro
dinného domu na Topoľovej uli
ci. Po príchode na miesto bolo 
zistené, že horí strecha. osem 
našich hasičov, dve naše vozidlá 
a ďalšie tri autá z útvaru z Mala
ciek bojovali s požiarom viac ako 
dve hodiny. Zásah komplikova
lo silné zadymenie, a preto bolo 
nutné použiť autonómne dýcha
cie prístroje.

Posledným výjazdom v  roku 
2023 bol deň pred Vianocami – 
23. decembra – spadnutý strom 
na ceste láb v smere na Jakubov. 
osád ka 1+1, vozidlo Iveco a mo
torová píla si so stromom hravo 
poradila.

Peter Kovár, 
veliteľ DHZ Láb 

Hasiči zasahovali

Druh a dĺžka výjazdu
V.č.1 Tech. zásah láb smer Jakubov, strom 1,03
V.č.2 Požiar láb, poľnohospodársky stroj 1,45
V.č.3 Požiar Rovinka, výrobná hala 5,20
V.č.4 Požiar Zohor smer stupava, sad 5,25
V.č.5 Požiar Chatová oblasť Vampil 4,45
V.č.6 Tech. zásah Úhyn rýb Axi 3,45
V.č.7 Požiar Plavecký Štvrtok, lom Pieskovňa 1,35
V.č.8 Tech. zásah láb, Topoľová, vodovodná šachta 0,45
V.č.9 Tech. zásah lábVŕšok, strom 0,25
V.č.10 Požiar láb, Topoľová, požiar rod. domu 1,45
V.č.11 Tech. zásah láb smer Jakubov, strom 0,35

SAMOSPRÁVA
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Prvým podujatím v tomto roku 
bolo darovanie krvi, ktoré 29. ja
nuára uskutočnil slovenský čer
vený kríž láb v priestoroch Po
spo láb.

na február tradične pripadá fa  
šiangová zábava a  sprievod ma
siek a maškár. Tento rok sa nepo
darilo dohodnúť žiadny priestor 
v obci, pretože obec nedisponuje 
kultúrnym domom. Jediným fa
šiangovým podujatím v obci bolo 
fašiangové stretnutie členov Jed
noty dôchodcov slovenska.

na mesiac marec je napláno
vané podujatie Marec – mesiac 
knihy, ktorého najdôležitejšími 
účastníkmi sú deti z  materskej  
a  základnej školy a  členovia 
Jed noty dôchodcov slovenska. 
Podujatia sa uskutočnia v pries
toroch materskej a základnej ško
ly. 

Ďalším marcovým podujatím 
je Deň učiteľov. koncom mesia 
ca sa bude konať predveľkonoč
ná brigáda v kostole, kam srdečne 
pozývajú členovia Jednoty dô
chodcov slovenska každého, kto 
je ochotný pomôcť s  upratova

ním a čistením nášho svätostán
ku. 

V  apríli, pri príležitosti Dňa 
Ze me, sa bude konať brigáda, 
ktorej cieľom bude vyčistiť obec 
a jej okolie od odpadu. V posled
ný aprílový deň, v utorok 30. 4.,  
sa v  parku pri obecnom úrade, 
bude stavať mája aj za účasti Fol
klórneho súboru lábjan.

Deň matiek, ktorý pripadá na 
12. mája, oslávime v  parku pri 
obecnom úrade a/alebo v  telo
cvični základnej školy.

Dátum oslavy Medzinárodné
ho dňa detí sa stanoví po dohode 
s materskou a základnou školou, 
rovnako aj miesto konania. Ďalší 
ročník podujatia s názvom kro
jovaný deň sa uskutoční v sobotu 
8. júna aj za účasti lábskych ha
sičov, poľovníkov, rybárov a ďal
ších záujmových skupín. Ďalším 
z  júnových podujatí, ktoré sa 
uskutoční na futbalovom ihris
ku, je okresná súťaž v  petangu.  
A rovnako sa na futbalovom ih
risku koncom júna uskutoční 
kul túrnošportové podujatie Ví
tanie leta.

V mesiaci júl sa na futbalovom 
ihrisku plánuje zrealizovať mini 
festival rapovej hudby.

V pondelok 2. septembra, sta
rosta slávnostne privíta všetky 
školopovinné deti v  materskej 
a základnej škole a odštartuje tak 
ďalší školský rok. 

V sobotu 14. septembra sa plá
nuje druhá tohtoročná brigáda 
v  kostole pri príležitosti sviatku 
sedembolestnej Panny Márie, na 
ktorú je srdečne pozvaný každý 
ochotný dobrovoľník. Ako ďal
šie zo septembrových podujatí 
je plánovaný druhý ročník láb
skeho junáka a okresná súťaž vo 
varení guláša.

V  októbri, v  rámci lábskych 
hodov, pripravuje kultúrna komi
sia tradičné lábske hody a  rov
nako sa aj podujme na spoluor
ganizáciu Vendelínkových hodov. 
koncom mesiaca je naplánované 
podujatie Mesiac úcty k starším – 
posedenie pre dôchodcov.

Posledná tohtoročná brigáda 
v  kostole je naplánovaná pred 
sviatkom Všetkých svätých. na 
výročie ukončenia prvej svetovej 
vojny, v pondelok 11. novembra, 
v  Deň vojnových veteránov, sa  
uskutoční slávnostné kladenie 
červených makov pri Pomníku 
padlých za účasti Dobrovoľného 
hasičského zboru a ďalších záuj
mových skupín.

V sobotu 7. decembra navštívi 
našu obec svätý Mikuláš. V ďal
ších decembrových dňoch sa plá
nuje vianočný koncert v kostole.

Komentár redakcie 
k harmonogramu 
kultúrnych podujatí 

Pri organizácii akéhokoľvek 
podujatia, ktoré je určené pre 
oby vateľov obce a  prípadne pre 
akýchkoľvek návštevníkov, je ne
vyhnutné si uvedomiť, že tieto 
nie sú primárne určené ako po
vinnosť pre obecné zastupiteľ
stvo – organizácia a pomoc s ich 
reali záciou je otvorená pre koho
koľvek, kto má chuť a nápad tak 
urobiť. Úlohou obce je takého 
občana podporiť a umožniť, aby 
sa mohlo dané  podujatie čo naj
jednoduchšie a  najlepšie zorga
nizovať.

Rovnako  treba  pristupovať  aj 
k  jednotlivým dátumom podu

jatí. Uvedený harmonogram je 
orientačný a čím bližšie budeme 
k danému obdobiu plánovaného 
podujatia, tým jasnejšie sa bude 
rysovať konkrétny termín.

Pri podujatiach neuvádzame 
ich organizátora, resp. poslanca 
ocZ či inú osobu, ktorá prevez
me záštitu nad podujatím. Je to 
z dôvodu, že organizácia niekto
rých podujatí je obzvlášť nároč 
ná na personálne kapacity, t.j. vy
žaduje si zapojenie väčšieho poč
tu ľudí a  nie je vhodné uvádzať 
len jedného zodpovedného za 
po dujatie.

A  napokon, zoznam uvede
ných akcií a podujatí nie je ko
nečný. V obci pôsobí napr. hasič
ský zbor, miestny spolok sloven
ského červeného kríža, poľovní  
ci či rybári, ktorí majú tiež svoje 
podujatia, ktoré dotvoria pestrú 
ponuku kultúrnych, spoločen
ských či športových aktivít našej 
obce.

 Jaroslava Dollerová

Prehľad vývoja 
počtu 
obyvateľov 
obce v r. 2023
•  prihlásených k trvalému  

po bytu v obci    56
•  odhlásených z trvalého  

pobytu v obci    44
•  narodených  19 
•  zomrelých  10

Rok
Obyvatelia

obce 
k 31. 12.

Skolau-
dované 
domy*

2011 1461 23
2012 1508 20
2013 1545 20
2014 1584 16
2015 1612 15
2016 1722 69
2017 1790 43
2018 1891 17
2019 1977 34
2020 2024 18
2021 2091 29
2022 2124 26
2023 2145 11

* jeden dom môže mať 1 až 3 byty

dovoľte mi, aby som vám na 
úvod, v mene nášho Miest
neho spolku SČK v  Lábe, 
popriala všetko dobré v roku 
2024. Hlavne dobré a pevné 
zdravie je nosným pilierom 
spokojného života. Pre mno
hých je samozrejmosťou, ale 
pre veľa ľudí zbožným žela
ním.

Preto aj tento rok v spolu
práci s národnou transfúznou 
službou pokračujeme v organi
zovaní mobilných odberov krvi 
v našej obci.

Určite mnohí z vás postrehli, 
že sa už jeden mobilný odber  
v januári tohto roku konal.  
Darovať krv prišlo 31 darcov, 
čo je na toto chrípkové obdobie 
veľmi pekné číslo. čo nás ale 
teší najviac je, že darovanie krvi 
oslovuje stále viac mladých ľudí 
a veríme, že niektorých z nich 
osloví aj dobrovoľnícka činnosť 
v červenom kríži.

Mobilné odbery krvi budú  
aj naďalej v spoločenskej sále 
PosPo, s. r. o., a ďalšie ter
míny MOK na tento rok sú  
28. jún a 8. november 2024.

Rada  by  som  poďakovala 
všetkým našim darcom a ce
lému náš mu tímu za ochotu  
a pomoc pri organizovaní toh
to, asi najhumánnejšieho aktu 
ľudskej  spolupatričnosti.

Tešíme sa na vás a ďakujeme  
za vašu podporu.

Nataša Farmerová
predsedkyňa MsSČK v Lábe

Milí spoluobčania,

Harmonogram kultúrnospoločenských 
a športových podujatí v obci na rok 2024

SAMOSPRÁVA
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Zavítalo k  nám bábkové Di
vadlo slniečko, ktoré prišlo po
tešiť všetky deti s  predstavením 
Malí huncúti.

s Motýlikmi a Včielkami sme  
v  rámci vzdelávacej aktivi
ty navštívili GAMA pekáreň 
v Plaveckom Štvrtku, kde sa deti 
oboznámili s pracovnou náplňou 
profesie pekárov. keďže k  jeseni 
neodmysliteľne patrí šantenie vo 
vetre, aj tento rok sme si dopriali 
pestrofarebnú Šarkaniádu.

V  októbri sa deti z  predškol
ských tried vybrali za svojimi 
ka marátmi do Základnej školy  
v lábe. na mieste ich čakal sta
rostlivo pripravený program. 
V jednotlivých úlohách si overili 
nielen bystré hlávky, ale aj svoju 
kondíciu. na oplátku sme novo
pečeným prváčikom priniesli 
vlast noručne vyrobené záložky. 
Ďakujeme touto cestou pani ria
diteľke i pani učiteľkám, že nám 
venovali svoj čas.

Už tradične sa v rámci tematic
kého týždňa tešíme v škôlke Je
sennej tržnici a Tekvičkovu. na  
še triedy i  areál v  tomto období 
hýria zdravými chuťami i  kre
atívnymi výtvormi z  tekvičiek. 
sezónnou výzdobou sme sa boli 
so staršími deťmi pokochať aj  
v PosPo láb, kde sme sa vďa
ka pani Hasičkovej a pani kim
ličkovej dozvedeli zaujímavé in
formácie z  oblasti poľnohospo

dárskych  plodín.  Radi  sa  tam 
kaž dým rokom vraciame.

V októbri sme sa opäť zabavili 
divadelným predstavením, tento
krát o psíkovi, ktorý nakupoval. 

V tomto období sa zároveň na
še detičky svedomito pripravo
vali na triedne besiedky pri prí
ležitosti Mesiaca úcty k  starším. 
svojich starkých koncom mesia
ca potešili bohatým kultúrnym 
pásmom a  vnímali, aké dôležité 
miesto v ich srdciach starí rodičia 
zastávajú.

Prostredníctvom noemkinho 
divadla, ktoré nám prišlo zahrať 
krásny príbeh v novembri sa deti 
učili k úcte, láske k prírode, ale aj 
k  empatii a  rešpektovaniu ľud
ských vlastností. Divadielko bolo 
o  to vzácnejšie, že nieslo v  sebe 
posolstvo inklúzie.

Rôznorodosť  a  pestrofarebný 
svet detí sme pod záštitou Dňa 
materských škôl na slovensku 
oslávili aj my. od roku 2015 si 
4. novembra pripomíname vý
znamný medzník v  dejinách 
škol skej pedagogiky. V tento deň, 
v roku 1829 vznikla prvá detská 
opatrovňa na území slovenska –  
v Banskej Bystrici, ktorú založi
la grófka Mária Terézia Bruns
wická. Tento deň sme podporili 
symbolickým balónovým pocho
dom.

Myslieť treba i  na prírodu 
a zvie ratká. A tak sme začiatkom 

mesiaca u  nás, v  rámci lesnej 
pedagogiky, privítali pracovní
kov zo Štátnych lesov SR z Les
nej  správy Rohožník,  ktorí nám 
v spolupráci s PZ Malina láb 
pri šli porozprávať o tajomstvách 
lesa a lesnej zveri. Ďakujeme pá
novi osuskému za spoluprácu 
pri organizácii tohto prínosného 
stretnutia i kolegom lesníkom za 
propagáciu a sprostredkovanie 
zaujímavých informácií zo života 
les ných zvierat ako aj náplni prá
ce lesníkov.

lego výlet do škôlky je už tiež 
našou obľúbenou konštruktér
skou aktivitou pod vedením lek
torky, pani kozárovej. okrem 
zá bavy stavebnica lego rozvíja 
jem nú motoriku, matematické 
zruč nosti, pozornosť, koncentrá
ciu a v  tomto prípade aj tímovú 
prácu.

koncom mesiaca sme sa zase 
na výlet vybrali my. navštívili 
sme Bratislavské bábkové divad
lo, kde sme boli súčasťou skvelej 
atmosféry interaktívneho pred
stavenia Vincent a víchrica. Deti 
sa ocitli priamo na javisku, kde 
si spolu s protagonistami zahrali 
i zatancovali.

s  novembrom sme sa rozlú
čili lampiónovým sprievodom 
v  spolupráci so Základnou ško
lou láb.

December sme nemohli pri
vítať inak ako zdobením vianoč
ného stromčeka v každej triede. 
Ide azda o  najobľúbenejšiu časť 
sviatočných príprav. k  čarovnej 
atmosfére prispela aj bohatá sne
hová nádielka. A  tak nečudo, že 
sa k nám pohodlne dostal aj sám 
Mikuláš. Deti prišiel navštíviť 
spolu s anjelikom. spoločne si vy

 Od jesene do nového roka
V septembri sa okrem vstupu do nového školského roka 2023/2024 
udial aj ďalší významný krok. Začali sme s prístavbou materskej 
školy, aby sme rozšírili kapacitu a čo najviac detí v našej obci malo 
dostupné kvalitné a komfortné prostredie na vzdelávanie.

ŠkolsTVo



LÁBSKE NOVINY  •  1/2024 7

počuli pekné básničky od našich 
škôlkarov, obdarili ich sladkými 
balíčkami a  tento rok nechýbala 
ani mikulášska diskotéka.

nasledujúcu decembrovú ne
deľu sme s deťmi z  tried Motý
likov a  Včielok prišli potešiť aj  
Mikuláša v obci. Za kultúrne pás
mo básní a piesní sa im Mikuláš  
s jeho anjelskou družinou odme
nil sladkosťami.

no a aké je to napiecť si sladké 
koláčiky priamo vo výrobe, sa pre
svedčili tento raz naši najmlad ší. 
Aj lienky a  Žabky si vyskúšali 
vianočné pečenie v Gama pekár
ni v  Plaveckom Štvrtku. Veľké 
poďakovanie patrí trpezlivému 
personálu a  pani Penciakovej, 
ktorá s ochotným prístupom na
šim malým pekárom pomáhala.

Prvý zimný mesiac praje aj 
dob rým skutkom. s o  to väčšou  
ra dosťou sme sa zapojili do pro
jektu olejko chráni prírodu. 
Pro stredníctvom projektu deti 

vedieme k ochrane prírody, za
bráneniu znečisťovania, k prin
cípom recyklácie a ďalšieho vyu
žívania odpadu v podobe použi
tého kuchynského oleja. V areáli 
MŠ máme umiestnený oranžový 
kontajner na jeho zber. odme
nou pre deti okrem osvety bude 
aj losovanie o zaujímavé výhry.

Adventný čas sme si minulý 
rok spestrili Farebným týždňom. 
Deti i pani učiteľky prišli do ma
terskej školy každý deň v  inej 
farbe oblečenia. Dopriali sme si 
tak veselé predvianočné dni plné 
radosti.

keď sa pečú medovníčky v na
šej škôlke, vieme, že sa blížia Via
noce. A  na tie sa treba vzorne 
pripraviť. Vďaka Medovníkovu 
v MŠ to aj tento rok u nás krásne 
rozvoniavalo. Vo všetkých trie
dach sa štedro vypekalo a detičky 
si tak precvičili kulinárske zruč
nosti.

Ani sme sa nenazdali a  via

nočnými dobrotami sme si zapl
nili sviatočný stôl. V ten deň sme 
v  škôlke tajomne čakali na prí
chod Ježiška. Porozprávali sme sa  
o vianočných tradíciách, prichys
tali si slávnostnú hostinu a  sta
li sme sa súčasťou Vianočného  
príbehu. Príbehu spojeného s lás 
 kou, ktorú priniesol Ježiško. A ako  
každý rok, neprišiel naprázdno. 
Detičky si, vďaka SRRZ-RZ pri 
MŠ láb, našli pod stromčekom 
veľa pekných darčekov a prekva
pení.

na ďalší deň dostali naši škôl
kari ďalší darček v  podobe Di
vadla Žihadla so zimným pred
stavením snehuliačkovci. Veselú 
rozprávku o snehuliackej rodine 
plnú spevu, snehu, šantenia a ne
hy si deti vychutnali v podaní 
skvelého pána Zeteka.

Po zimných prázdninách sme 
sa oddýchnutí opäť zišli v januári 
2024. Milým prekvapením bolo 
poďakovanie a  ocenenie našej 
materskej školy v rámci 6. roční 
ka celoslovenskej výzvy koľko 
lásky sa zmestí do krabice od to
pánok. Veľmi radi sme boli sú
časťou zbierky aj v  roku 2023 
a mohli sme tak, vďaka našim de
ťom a ich rodičom, prispieť k ra  
dosti seniorov po celom sloven
sku.

Radosť detí z pohybu sme zase 
podporili prostredníctvom týž
dňového kurzu korčuľkovo. Deti 
z predškolských tried sa na ľado
vej ploche v Zohore oboznámili 
so správnou technikou korčuľo
vania pod vedením inštruktorov.

Zapojili sme sa tiež do pro
gramu Dental Alarm MInI. Ide 
o osvetový program ako deti na
učiť čistiť si zúbky správne, pra

videlne a s radosťou. Deti sa zú
častnili štyroch teoretickoprak
tických školení, ktorých témy 
boli zamerané na hygienu, ana
tómiu, kazovedu a  výživu s  bo
nusom hodnotných dentálnych 
balíčkov. Program bol ukončený 
detským certifikátom.

keďže kultúry nikdy nie je 
dosť, potešili sme sa koncom me
siaca zábavnou inscenáciou o de
tektívovi otovi Žabó v  podaní 
Divadla spozaVoza.

kultivovaný prejav v úlohe 
spie vajúceho ako aj pozorného 
poslucháča si deti formovali už 
v  našej tradičnej a  mimoriad
ne obľúbenej súťaži spieva celá  
škôlka. naši škôlkari sa pod vede
ním svojich rodičov naučili pek
né pies ne a prezentovali ich pred 
svojimi kamarátmi v triede.

spev, tentokrát vtáčí, nám isto 
bude jarnou odmenou za to, že 
sme sa v  zime o  vtáčiky svedo
mito starali. Deti si pod vede
ním pani učiteliek vyrábali jedlé 
ozdoby, aby ich spoločne rozve
šali na konáre stromov.

okrem edukačných aktivít sa 
nevyhýbame ani zábave. Fašian  
gy sme oslávili ako sa patrí – 
chutnými šiškami i  hudobným 
programom s našou kamarátkou 
Miou.  Spoločný  Rozprávkový 
kar neval roztancoval všetkých. 
Bolo nám príjemne a veselo.

V  rovnakej nálade sa už teraz 
tešíme na ďalšie akcie, ktoré nás 
v škôlke čakajú. Radi sa o ne po
delíme už v ďalšom vydaní obec
ných novín.

Janette Števáková
a Mgr. Dagmar Blažíčková, 

MŠ Láb
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nový školský rok 2023/2024 
začalo v  našej škole 242 žiakov,  
121 dievčat a ten istý počet chlap
cov. sme prekvapení ako sme sa 
tam vôbec pomestili. Doplnili 
sme žiakov v  jednotlivých trie
dach na maximálny počet, čo 
zna menalo delenie tried pri výuč  
be niektorých predmetov. Prob
lém je stále v  hľadaní voľných 
tried. Všetci sme sa obrnili trpez
livosťou,  s  nádejou a s  napätím 
sme očakávali výsledok výberové
ho konania na prístavbu školskej 
jedálne a nových tried. Druhý ja
nuárový týždeň prišla tá naj úžas
nejšia správa, dostali sme peniaze 
a ide sa stavať! konečne po dvoch 
rokoch príprav a  papierovania! 
Vieme, že nás čakajú minimálne 
ďalšie dva roky, než bude stavba 
postavená. V tých najsmelších sce 
 nároch veríme, že 1. september  
2025 začneme už s novými trie
dami a prvýkrát budeme obedo
vať v novej školskej jedálni.

Život v  škole však neutícha, 
pokračuje ďalej, deti trávia svoj 
čas aj v skvelom školskom klube 
pod vedením svojich vychováva
teliek.

s novým školským rokom pri
šli do školského klubu detí aj malí 
prváčikovia. Všetko bolo pre nich 
nové, a preto sa museli obozná
miť s  priestormi školského klu
bu. nástup detí do školy sa často 
porovnáva s nástupom dospelého 
človeka do prvého zamestnania.  
Školské prostredie je pre nich no
vé a neznáme, nevie, aké správa
nie a povinnosti sa od nich oča
kávajú, aby boli dospelí s  nimi 

spokojní. Do ich života vstupujú 
nové osoby – triedna učiteľka, 
vychovávateľka, spolužiaci, vede
nie školy či ďalší učitelia. Zrazu 
nemôžu robiť to, čo ich napadne.  
Musia viac poslúchať, ovládať sa, 
sústrediť sa, prispôsobovať sa a na  
mnoho vecí si zvyknúť. Preto sme 
spolu prebrali pravidlá bezpečné
ho školského klubu detí. V rámci 
zdravotnej výchovy sme obozná
mili deti s bezpečnosťou pri hrách  
a  športoch, ktoré si zopakovali 
aj druháci a tretiaci. náš školský 
klub ma tri oddelenia. V každom 
oddelení máme 26 detí. Prváči
kov sme oboznámili, že do škol
skej jedálne chodíme mimo školy 
a za každého počasia. snažíme sa 
byť v septembri a aj v októbri čo 
najviac na školskom dvore, kde sa 
hrajú pohybové hry. Deti najčas
tejšie hrávajú futbal, slepú ba bu, 
hodinára, skáču cez gumu, disk 
 golf, každý deň skrášľovali chod
níky novými kresbami...

Pestrofarebná jeseň dáva veľa 
možností k  tvoreniu a rozhovo
rom. Veľa vyrábame a  tvoríme. 
keď napadali gaštany vyrobili 
sme si sovičky aj hru z gaštanov. 
V októbri sme si pripomenuli na
šich starých rodičov ako každý 
rok sme im pripravili rôzne dar
čeky. Dotvorili sme si výzdobu 
chodieb tekvičkami, pavúčikmi, 
pavučinami, neskôr strašidielka
mi. V novembri a decembri sme 
pomaly začali tvoriť zimnú vý
zdobu školy. Vyrábali sme Mi
kulášov, snehuliakov, perníkové 
ozdoby na stromček, anjelikov, 
škriatkov, čiapky, sadrové odliat

ky, vianočné pozdravy. spolu sme 
ozdobili aj vianočný stromček, 
ktorý nám skrášlil chodbu. Deti 
boli veľmi šikovné, pomáhali la
minovať, vystrihovať, pripravova
li výzdobu na okná školy. V rámci 
školského klubu sme sa zapojili 
do krásnej akcie Koľ ko lásky sa 
zmestí do krabice od topánok. 
Ak je veľmi zlé počasie a  je čas, 
tak si deti v školskom klube radi 
tvoria z gumičiek náramky alebo 
obrázky zo zažehľovacích koráli
kov. Chlapci majú najradšej sta

vebnicu kapla a lego, z ktorých 
si vytvárajú rôzne stavby. Majú 
veľkú fantáziu a postavia veľko
lepé stavby. Dievčatá sa radi hrajú 
s Barbie, domčekmi a zvieratka
mi od littlest Pet shop. spolu sa 
hrajú aj na obchod. V januári sme 
vyrábali nákrčníky, ktoré si deti 
vyrobili samostatne za pomoci vy  
chovávateľky.

Zapájame sa do množstva súťaží
Základná škola si aj v tomto 

školskom roku 2023/2024 udr

 1. polrok školského roku 2023/2024 
v Základnej škole v Lábe
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žiava vysoký štandard vzdeláva
nia a aktívne sa zapája do rôznych 
predmetových olympiád a súťaží. 
Prvý polrok bol v znamení škol
ských kôl a úspešní rie šitelia s hr
dosťou reprezentujú školu v ďal
ších kolách.

1. Slovenský jazyk a literatúra
Žiaci preukázali svoje jazykové 

a literárne schopnosti v školskom 
kole, pripravení reprezentovať 
ško lu na ďalších úrovniach.

2. Anglický jazyk:
Účasť v školskom kole anglic kej 

olympiády ukazuje záujem žia
kov o cudzie jazyky a ich schop  
nosť aplikovať ich v praxi.

3. Biológia a Geografia
Študenti preukázali svoje ve

domosti z biológie a geografie, 
čím posunuli hranice svojho po
znanie.

4. Matematická Pytagoriáda
Úspech deviatich šikovných rie 

 šiteľov, ktorí postupujú do okres
ného kola, svedčí o výbornej ma
tematickej príprave na škole.

5. Matematická Olympiáda
Žiaci 5.–9. ročníka preukazujú 

svoju matematickú zručnosť rie
šením náročných úloh.

súťaže Všetkovedko a iBobor 
ukazujú na digitálnu gramotnosť 
študentov.

Športové úspechy
Futbal – účasť v projekte Daj-

me Spolu Gól podporuje popula
rizáciu futbalu u prvákov.

Atletický test TSV
Študenti 6.–9. ročníka sú pra

videlne testovaní, ich výsledky sú 
súčasťou projektu olympijský od  
znak všestrannosti.

McDonald’s Cup
Úspešný postup do okresného 

kola v legendárnej futbalovej sú
ťaži pre žiakov 1.–4. ročníka.

Vybíjaná
3. miesto v okresnom kole vy

bíjanej pre žiačky 5.–7. ročníka.

Moduly
Už druhý rok sa zúčastňujeme 

projektu Moduly, ktorý rozvíja 

najmä telesnú zdatnosť našich 
de tí.

Kultúrne a vzdelávacie súťaže
Šach – účasť na školských maj

strovstvách okresu Malacky v zrý  
ch lenom šachu.

náboj Junior – naši žiaci na 
medzinárodnej matematickofy
zikálnej súťaži v Bratislave doká
zali výbornú pripravenosť.

Hovorme o Jedle – triednymi 
aktivitami sme sa zapojili do 11. 
ročníka súťaže a skončili na krás
nom 10. mieste v celkovom počte 
158 zúčastnených škôl.

Projekt Podpora pomáhajúcich 
profesií 3 – POP 3

Vďaka tomuto projektu sme 
zís kali financie na vytvorenie 
škol ského podporného tímu – dve 
pedagogické asistentky, sa pridali 

k  jednej, ktorá už na našej škole 
bola, a  vytvorili sme podmienky 
pre školského digitálneho koor
dinátora.

MŠVVaŠ SR zaviedlo pozíciu 
školský digitálny koordinátor ako 
špecialistu vo výchove a  vzdelá
vaní, aby sa stali inovačnou silou 
v školách, kde budú realizovať 
digitálnu transformáciu školy 
aj vzdelávaním svojich kolegov. 
Školský digitálny koordinátor ro
zumie znakom digitálnej školy, 
má prehľad o dostupných digitál
nych technológiách pre vzdelá
vanie v rôznych predmetoch a na  
rôznych stupňoch vzdelávania.  
Poskytuje tak kvalifikovanú od
bornú aj metodickú podporu ve
deniu školy aj jednotlivým učite
ľom pri výbere vhodných nástro 
jov a didaktických postupov. skú
senosť však potvrdila, že žiadne 
technológie nedokážu a nemôžu 
nahradiť ľudsky a odborne rozvi
nutého učiteľa. Preto treba zdô
razniť, že digitálna transformácia 
vzdelávania je prostriedkom, nie 

cieľom, ako aj to, že využívanie di  
gitálnych technológií má zmysel 
tam, kde je to v prospech rozvoja 
žiaka.

Pedagogické asistentky
keďže v našej škole chceme vy

tvoriť príjemné a pohodlné pros  
tredie, v ktorom sa aj žiaci so špe
ciálnovzdelávacími potrebami  
môžu pri vzdelávaní cítiť rovno
cenne s ostatnými žiakmi, využí
vame v  súčasnosti pomoc troch 
asistentiek, ktoré pracujú zatiaľ 
s desiatimi žiakmi, ktorí v súčas
nosti majú právo na prideleného 
asistenta. Ich práca sa za prvý pol
rok stala neoddeliteľnou súčasťou 
našej školy. Zohrávajú dôležitú 
úlohu pri vyučovacom procese. 
na hodinách spolu s  učiteľom 
vytvárajú prostredie s individuál
nym prístupom k žiakom. Vďaka 

práci asistentiek si mnoho žiakov 
viditeľne zlepšilo svoj prospech aj 
správanie na hodinách, posilnili 
svoje sebavedomie, lepšie chápu 
preberané učivo a vedia rýchlejšie 
reagovať  na  hodinách. Rovnako 
sa aj lepšie začleňujú do kolektí
vu v triedach, čo im dodáva seba
istotu na splnenie ďalších povin
ností. sme preto veľmi radi, že už 
aj naša škola takto dokáže vytvo
riť prostredie pre všetky deti a na
staviť všetkým deťom rovnakú 
štartovaciu čiaru do života. Preto  
dúfame, že tento projekt na na
šej škole pretrvá a počet pedago
gických asistentov či asistentiek 
sa bude postupne zvyšovať. Aby 
naša škola v lábe bola modernou 
školou s motivujúcim prostredím 
pre všetky deti aj pre také, ktoré 
by inak bez svojho znevýhodne
nia možno boli výbornými žiak
mi. A práve vďaka práci a snahe 
pedagogických asistentov sa nimi 
môžu stať.

 Kolektív pracovníkov ZŠ Láb
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Pravá strana cesty na Vŕšok 
smerom na Jakubov

Vŕšok začína od mosta nad po
tokom. Prvý dom vpravo smerom 
na Jakubov bol dom rodiny Ada
movičovej. [1] Vedľa ich domu 
bola malá záhrada a malá cestič
ka do polí za ich domom. V tejto 
prieluke bola a je umiestnená prí
pojka vysokého napätia k trans
formátoru. V tom období to bol 
jediný prívod elektrického prúdu 
do lábu.

Zároveň pri transformátore 
začínali Drahy

na začiatku Drah vľavo boli 
štyri domy: 2x Chmela [28, 29] 
Drahoš [30], a Binder [31]. Po
sledný dom na Drahách vľavo 
bol dom rodiny kolandrovej [32] 
a posledný dom vpravo patril ro
dine nemcovej [33]. V jej humne 
bol už veľký Písnik [19].

Vráťme sa k  popisu cesty na 
Vŕšok. Po prvej strane až po dom 
rodiny Švarbovej [7] bol areál 
stodôl. stodoly mali steny z ťaž
kých drevených trámov a strechy 
boli slamené. slamených stodôl 
bolo šesť. Prvá bola pre mňa ne
známého vlastníka [2]. Vlastníci 
ďalších boli : Michal Hrebeň [3], 
Ján Hrebeň  [4], Sirota  z Rádku 
[5], Chmela [5a]. stodola pat
riaca Jánošíkovi [6] bola obďaleč,  
ale strechu mala už zo škridly. 
Vlastníkmi stodôl boli sedlia
ci, ktorí bývali v strede dediny, 
väčšinou  na  Rádku,  kde  nema
li priestor na veľké stodoly. Pred 
stodolou Michala Hrebeňa [3] 
bolo umiestnené technické za
riadenie tzv. gepeľ. Bol to veľký 
liatinový bubon vo vnútri opatre
ný ozubením a cez pastorok bol 
prevod do rýchla. Pomocou hria
deľov a remeníc boli poháňané 
rôzne stroje pre mlátenie obilia, 
resp. jeho čistenie. Zvonka bolo 
na bubon pripevnené oje, do kto
rého bol zapriahnutý kôň, resp. 

pár koní, ktoré chodili neustále 
dokola a tak poháňali gepeľ.

Nad stodolami boli pivnice 
situované do svahu

Pamätám si, že v areáli piv
níc mal pivnicu aj muzikant pán 
Chrupka, ktorý na svadbách hrá
val na harmonike. Pred pivnicou 
vedľa domu Švarbu [7] sa stal po 
vojne úraz, keď jednému z bratov 
klímovcov v ruke vybuchla roz
buška. o tejto príhode som písal 
v článku o nemeckom muničnom 
sklade v  lábe pred niekoľkými 
rokmi.

Pri dome Švarbu bola cestič
ka vedúca do polí smerom dole  
k potoku. naproti jeho domu 
bola spojovacia cestička z Vŕšku 
na Drahy.

od domu Švarbu až po dom 
ondreja Zálesňáka [9] bolo cir
kevné (farské) pole [8]. niektorí 
farári ho sami neobrábali a preto 
ho dali obrábať „formou árendy”. 
V období o ktorom píšem, pô
sobil v  lábe pán farár orságh, 
ktorý osobne obrábal pole. sa
mozrejme, pri väčších prácach 
mu vypomáhali buď niektorí far
níci, ako aj „tovarichári”. Mal aj 
pár pekných koníkov. keď išiel  
s prázdnym vozom na pole, často 
stál na voze, držal v rukách op
raty a kone hnal bičom po ceste 
trapom a voz len tak hrkotal.

Počas vojny nemecká vrtná  
spoločnosť na farskom poli [8]  
postavila prieskumnú vrtnú vežu 
s cieľom zistiť prítomnosť nafty, 
resp. plynu v tomto priestore. 
časť týchto pracovníkov bola 
ubytovaná v  našom susedstve 
v  areáli píly pána Juricu [15], 
v  malom domčeku, hneď pri 
vchode (podrobnejšie o tom bu
dem písať v ďalšom článku o sa
motnej píle).

Vojnové udalosti zapríčinili, že 
tento prieskum nebol dokonče 
ný. Povojnový prieskum však  

uvedené skutočnosti potvrdil. 
Doteraz sa v priestore medzi lá
bom a Plaveckým Štvrtkom na
chádza vo vyťažených podzem
ných priestoroch najväčší sloven
ský podzemný zásobník plynu. 
Tento má veľký, strategický a me  
dzinárodný význam.

Pri dome ondreja Zálesňáka 
[9] bola cestička, ktorá končila  
v Bahnách u veľkej lúky, cez kto
rú viedol k potoku oliva už len 
chodník. Týmto chodníkom sme 
sa my, Vŕškané, chodili v lete ve
čer do potoka umývať a  kúpať, 
často aj celé rodiny.

V  tomto priestore bola v po
toku totiž „hubočina” vhodná pre 
kúpanie a umývanie sa.

Vedľa domu Zálesňáka [9] bo  
la záhrada, skôr sad, rodiny kaf
kovej [10], ktorá bývala dolu v de 
dine (dcéra Štefka bola moja 
spolužiačka). Potom nasledoval 
dom Jána čermáka [11]. ne
skoršie počas prechodu frontu 
boli obidva tieto domy zasiahnu
té ruskými delostreleckými gra
nátmi. na povale domu ondreja 
Zálesňáka si totiž nemeckí vojaci 
urobili guľometné hniezdo, z kto
rého mohli kontrolovať priestor 
až po Plavecký Štvrtok.

Medzi domom čermáka [11] 
a našim spoločným domom Jána 
sirotu a starého otca Pavla Da
nihela [13], bol veľký vinohrad 
rodiny Šimkovičovej [12]. V stre
de vinohradu bol malý domček 
zo surových hlinených nepále
ných tehál, s prekrytím pre ná
radie. Vo vinohrade po celý rok 
pracovala sama stará pani Šimko
vičová. Veľkej úrody však nemala 
a  víno, čo dopestovala, pomaly  
v priebehu prác počas celého ro  
ka aj sama vypila.

Medzi naším domom a  po
sledným domom rodiny Jurico
vej [15] sa nachádzal rozsiahly 
areál píly [14]. Pílu založili dvaja 
majitelia – môj starý otec Pavol 
Da nihel a sused  pán Alexander 
Jurica.

Ľavá strana cesty na Vŕšok 
smerom na Jakubov

Po ľavej strane cesty smerom 
na Vŕšok, od transformátora až 
po cestičku, či skôr široký chod

ník, ktorá v minulosti tvorila pre
poj medzi Vŕškom a  Drahami, 
boli záhrady.

Po pravej strane cestičky, sme
rom na Drahy, bolo v svahu situ
ovaných niekoľko pivníc. Jednu 
pivnicu vlastnil František ort, 
bratranec môjho otca. Jeho sy
nom bol Ing. Miloš ort – vedec, 
učiteľ a pilot, o ktorom som písal 
v ln 3/2017. V súčasnosti táto 
ulička už neexistuje.

nad touto uličkou smerom na 
Vŕšok sa nachádzali tri domy.

V prvom dome bývala rodina 
pána lazara [16]. Ich syn Ján 
bol najprv pilotom u firmy Baťa 
a  vozil kože pre výrobu obuvi 
z Afriky a Argentíny. Počas voj
ny pô sobil v  anglickom vojno
vom letectve RAF. Toto letectvo, 
ktorého účastníkom bol občas aj 
spomínaný Ján, lietalo bombar
dovať mesto Viedeň,  rafinériu 
schwechat na jeho predmestí 
a  naftové polia v  okolí mesteč
ka kruty, v pohraničí so sloven
skom. Tieto letecké roje usku
točňovali tzv. kobercové bom
bardovanie. Po uskutočnení ná
letu nad Rakúskom, preleteli cez 
slovenskú hranicu a nad lábom 
sa začali otáčať späť. Plný obrat 
ukončili až nad Malými karpa
tami. Po ukončení obratu sa za
čali zrovnávať. nad lábom, už 
zrovnané, leteli opäť uskutočniť 
ďalší  ko bercový  nálet  nad  Ra
kúsko opačným smerom. Počas 
týchto obratov sa mnohé lietadlá 
zba vovali prázdnych palivových 
nádrží, ktoré väčšinou púšťali 
v extravi lánoch, mimo obývaných 
oblastí. V lábskom chotári ich 
bolo nájdených niekoľko. nádrže 
boli hliníkové a  mali aerodyna
mický tvar, ako štíhla loďka. nie
ktorí mládenci odrezali vrchnú 
časť a tým si z nich vyrobili lodič
ku. neskôr na vode však zistili, že  
lodičky neboli stabilné.

Po ukončení náletu do cca 1/2 
hodiny začali na zem padať zväz
ky na tenko narezaného staniolu. 
My deti, sme čakali na tento oka
mih. Behali sme po poli a  zbie
rali sme tieto „zázraky”. lietadlá 
nimi rušili ich rádiové komuni
kácie, ktorých odpočúvanie usku
točňoval nepriateľ.

Zasiahnuté lietadlá, schopné 
letu, lietali nižšie a  preventívne 
sa zbavovali bombovej munície. 
Jedna núdzovo pustená bomba 
spadla aj v  lábe, pod Vŕškom,  
na Drahách pri stodole mimo  
dediny, ktorá stála pri ceste 
z Drah do polí. Dnes sú v  tom 

 Osídľovanie Vŕšku v zrkadle času [3]
Vŕšok ako „Lábska Atlantída”
V tejto časti popisujem VŔŠOK v období od roku 1941 do 1947.
Historicky, politicky ako aj spoločensky to bolo obdobie veľmi 
zložité a aj tragické. Vypukla druhá svetová vojna, vznikla Slo
venská republika – Slovenský štát, ktorá zanikla ako taká s kon
com vojny a  vznikla druhá Československá republika. V roku 
1946 boli slobodné voľ by, v ktorých zvíťazila demokracia. Ale 
krátko na to vo februári roku 1948 uskutočnili komunistické sily 
násilný prevrat.

HISTÓRIA
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priestore budovy poľnohospodár
skeho družstva.

Poznámka: náš dom sa na
chádza z druhej strany kopca pri 
ceste z Vŕška smerom na Jakubov, 
cca 500 m od tejto stodoly.

Druhá takto zablúdená bom
ba spadla v Malackách a zabi
la lábskeho žiaka Tomáša, ktorý  
navštevoval v Malackách tzv. 
meštiansku školu.

Po vojne pilot Janko lazar 
prišiel domov na návštevu svo
jich  rodičov.  Rozprával  aj  nám 
Vŕš kanom aj o vojnových uda
lostiach, ktoré opisujem v tomto 
článku. občas  bol aj ich pria  
mym účastníkom a letel tiež po
čas náletov nad lábom. Ja som 
sa tiež s ním osobne stretol a ako 
zberateľovi známok mi daroval 
niekoľko exotických poštových 
známok zo svojich ciest po sve 
te.

Vo vedľajšom dome bývala ro
dina pána Martinca [17].

Pán Martinec ako jediný v lá
be, vyrábal cementovú škridlu. 
stroj na výrobu tejto škridly si 
sám navrhol aj vyrobil. Je to na
ozaj obdivuhodná skutočnosť. 
Základná konštrukcia stroja bo
la zvarená z uholníkov uložená na 
podvozok so štyrmi kolieska mi. 
To umožnilo umiestniť stroj čo 
najbližšie k surovinám, z ktorých 
vyrábal škridly. Tuhá konštrukcia 

stroja vytvorila dobrý základ pre 
vrchné technolo gické zariadenie. 
Bol to kovový posúvateľný rám, 
vpravo–vľavo. V ráme boli okien
ka, ktoré unášali formy škridiel.  
V strede nad rámom bolo ulože
né zariadenie pre vyhladenie po
vrchu škridly.

Postup výroby bol nasledovný: 
– do kovových škridlových fo

riem mimo stroja sa naložila kva
litná betónová zmes, 

– dobre sa utlačila a zhruba sa 
zarovnala s výškou formy, 

– rám sa vysunul a do okienok 
rámu sa uložili betónom naplne
né formy, 

– po spustení stroja rám posú
val formy cez hladiace zariadenie.

V tomto zariadení sa v  prvej 
etape povrch škridly dotlačil 
a uhladil. Pred výstupom zo za
riadenia sa na povrch škridly 
vy pustila vodou zriedená kvalit
ná betónová zmes, ktorá na po
vrchu škridly vytvorila akoby 
hladký smaltovaný povrch. To 
malo za následok, že táto ried
ka zmes zhora zatiekla do „pó
rov” utlačeného betónového po
vrchu škridly. Týmto procesom 
sa dosiahol hladký povrch škrid 
ly a dosiahla sa jej odolnosť voči 
dažďu. Táto operácia bola veľmi 
dôležitá, pretože hladký povrch 
škridly a kvalitná betónová zmes 
mali podstatný vplyv na kvalitu 
a jej trvanlivosť. Po vybraní fo
riem z  rámu sa rám vrátil späť  
a bol pripravený na ďalší výrobný 
cyklus.

V ďalšom dome bývala rodina 
smejová (bez čísla). Bol to záro
veň posledný bytový dom na ľa  
vej stane cesty smerom do Jaku
bova.

Areál ťažby piesku, štrku, hliny 
a výroby tehál [18]

Tento sa rozprestieral od domu 
rodiny smejovej, okolo kaplnky 
sv. Vendelínka [26] až po naj
vyššiu kótu 158,6 m n. m., pred 
naším domom [13]. V minulosti 
to bol triangulačný bod [27] vo 
forme drevenej trojnohej vežič
ky, ktorú v súčasnosti predstavu 
je betónový vstup do vodovod
ného zásobníka pre maštale. na 
Drahách bol areál ohraničený 
cestou vedúcou cez Drahy.

Podrobný popis areálu ťažby 
piesku, štrku, hliny, a výroby te hál 
bude v samostatnom článku.

Ing. Vojtech Sirota

HISTÓRIA



Dňa 8. júna 2024 sa v našej obci 
uskutoční 10. jubilejný ročník 
kultúrneho podujatia s názvom 
Krojovaný deň.

Ide o výnimočný deň plný fa
rieb, hudby a tradičného odevu. 
Je to príležitosť na oslavu nášho 
dedičstva a kultúrnych koreňov. 
Pre mnohých z nás predstavuje 
spojenie s našou minulosťou a hr  
dosť na to, kde sme sa narodili.

V tento výnimočný deň sa 
mno hí z nás odejú do tradičné 
ho kroja zdobeného symbolmi, 
ktoré odrážajú miestnu kultúru 
a históriu. keď sa obliekame do 
týchto krojov, cítime sa spojení  
s našimi predkami a súčasne pre
javujeme úctu k našej kultúrnej 
identite.

Príďte sa zúčastniť sprievodu  
a folklórnych tancov za sprievodu 
ľudovej hudby. Pripravený je bo
hatý program. Zároveň radi pri
vítame občanov, pre ktorých bu  
de príležitosť počas kultúrnej ak

cie prezentovať svoje domáce vý
robky. Pre bližšie informácie kon
taktujte pani Janu Zalesňáko vú 
(kvetinárstvo  Agrokvet)  Rádek 
266, láb.

Mgr. Mária Petríková

Akciu finančne podporuje
Fond na podporu umenia.
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Príďte osláviť náš Krojovaný deň

Dobre známe sladkosti, pri
pravované v časoch všeobecného 
veselia, známeho tiež pod ná
zvom fašang. Zoradené sú podľa 
toho ako ich poznáme, ako často 
ich jeme, ako prácne či jednodu
cho ich vieme pripraviť. Pričom 
v nadpise je malý chyták. Fánky 
a „boží miuosci” sú dva názvy pre 
jeden druh obradného sladké
ho pečiva. A gule sú v podstate 

tiež fánky, len riadne pospleta
né a  sma žené v  zvláštnom ku
chynskom nástroji. Bez neho je 
prípra va oveľa komplikovanejšia. 
Jeho tvar vidno na priloženej fo
tografii.

Možno sme vám práve teraz 
objasnili účel záhadných dvoch 
deravých spojených naberačiek, 
s  dlhým držadlom, ktoré odpo
čívajú v temných kútoch kuchýň 

a komôr. Šikovnejší z nás by prí
pravu zvládli aj v naberačke, ale 
len originál nám zaručí presný 
tvar smaženej dobroty.

čo majú tieto pochúťky spo
ločné? čas prípravy – cez už 
spo mínaný fašang. To je obdo
bie pred pôstom, ktorý končí na 
Veľkú noc. okrem veselia to bol 
aj čas hostín, zabíjačkových špe
cialít a riadne kalorických maškŕt. 

Šišky si dnes vieme dožičiť ke
dy chceme, je to bežné sladké pe
čivo. s  fánkami sa ale stretneme 
prevažne len v období fašiangov. 
no a  smažené gule? Treba mať 
o  nich vedomosť – recept vám 
prezradíme – a  špeciálny nástroj 
na ich vyprážanie.

Recept je nasledovný: 
5 žĺtkov, 1 celé vajce, trochu 

soli, 1 čl sódy bikarbóny, 3 lyžice 
rumu, 1 lyžica práškového cuk
ru, 4 lyžice kyslej smotany, 400 g 
hladkej múky. 

Všetko spracujeme do hladké
ho nelepivého cesta, ktoré rozde
líme na šesť častí. každú časť vy
vaľkáme do kruhu. kruh prekro
jíme na štvrtiny. 

Teraz nasledujú zručnosti 
a  skú senosti – do každej štvrti
ny spravíme nožom zárezy, asi 
tak centimeter od seba. Záre
zy nesmú narušiť okraje, čiže 
ich skončíme tak centimeter od 
okraja. Vzniknuté pásiky zmotá
me do tvaru gule, vložíme do pri
praveného špeciálneho nástroja 
a smažíme, najlepšie vo vysokom 
hrnčeku, v  rozpálenej bravčovej 
masti do zlatista. Hotovú dobro
tu ešte horúcu posypeme mletým 
cukrom. 

Dobrú chuť!

 Šišky, fánky, boží miuosci, gule... gule?

Srdečne vás pozývame osláviť Krojovaný deň v obecnom parku.

ĽUDOVÉ TRADÍCIE
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